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the pocket of another of tho party, and put it to his head and fired it I then,
supposing the man to be dead, entored the Fort ; before and after the firing of
the pistol, T observed that Scoft's coat had been piorced; I took it that the
bullets had passed through his chiost and out of his shonlder ; passing vithin the
gate T met Riel; T asked for the body that I might get it interred; at firs
consented, but very soon recalled that consent ; I met Goulet, and he said T S
better get'n sleigh; I said I should be glad to do so if 1 should "be allowed ; at
that time the body was in the rough box o coffin ; Nau't said ho objcted; T
then came to town and tried to use some parties’ influence to get the body
delivered up to them ; T was told that if I would got tho Bishop of Raperts
Land to guarantee that it would be burried quiotly and withont any demon
stration, we should have it; accordingly, next moming the Bishop and myself
waited o for that purpoie; ho told us ho was very sorry to dissppoint us,
Tiki hi Adjotant.caneral, w 50 was sesoerisible asithie case, ind instructed it to
be interred in the walls of the Fort, as he had a right  to dispose of tho body
Slleethe Bishop: had Ieft T importanad Me. Fiel & giva matie body, as I wished
to write to Scott’s mother that day and inform her of the interment of her son's
body, as it would bs some littlo comfort for her to know that her son's body
receive Christian interment; th answer was as before, he could nof interfore
with the case ; o seemed to s very much displeased with the remark that he

» mother fft to mourn over bim.

Tn roply to Hlis Lordship.—I have no personal knowledgs who were Riel's
council; Nolin T knew a8 secreary for Mr. Lepino; 1 have obtain'd passes
from him from timo to time.

In reply to Mr. Corish —I should think the ficing party distant about twenty
o thirty feet ; it did )t so impress me at the time as being as far as across the
hall ; T do not recollect who commanded the firing party ; I noticed a great deal
of blood aft-r the firing, on he snow, and heard his volos shaut 1nstastly sfter
the fing, bat dl not roogaie> any wmm; m< were two sounds, on» like
words and the other liko a evious t the discharge of the
plstol shot ; after this the box wa ..mseu T havo no doubt at all of i death

EVENING SITTING.

D. U. Campbell sworn.—Have resided in Winnipeg off and on for five years ;
on the 17th Uecemb-r, 1869, @ namber of us were taken prisoners by a_ pirty of
men that had assombled at tho Fort ; some time previous I was a prisoncr there
ten weeks with about forty-five others; Scott was not there all th time, about
four weeks as i
out of prison m)
upon two sparate days; I was liberated upon taking an oath of neutralit
abonut twenty others wers roleased at the samo tim others wore lot oul

0 or thres days after; tho oath was taken before Ri:
ofhacy; 10 5ok go dow o Kildona's knéw  pecty s docss. thepe fich i
Portage the mest duy but ono after [ was liberated ; on_ the 17th Febraary, the
second party o ers were taken ; (the witness corroborated the evideace of
ol e s rogard 10 the ariest of tho, Porthgd paxty ;) viRted Fort

Gorry a few days n[lnr, and dally aftr Thomas Bcotl was ons of ihe prisonsss

my obj-ct was to take provisions to the prisoners ; not intarrupted except

e diy 3 T was not allowed to go ont of the Fort; the sentry said thet T shoutd
hve to deo the Dresidant s ld Sot wish tosce Rl 5 aeked {3 806 ot s else;
T was then directed to ses the Adjatant-General ; his namo was not mentioned,
but I knew who was meant, it was the prisoner Lepine; was going to his offise,
e met me at the door, spok to bim, 1 wish to 6. ouk of ths Fort, will you
instruct the sentry to let me pass out”; ho then beckoned to the sentry and
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sald omething to him that I could no* understand; 1 spoke to Lepine in English
and he appeared to understand me ; had never conversed with im before that
norafter ; faw Scott on the 4th of March ; weut up with Mr. Schultz to the Fort
and enquired for the Captain of the Guard ; do no¢know his name ; was told ho
was at the Council and that T should have to remain for some time; a short time
after T had been there, the Rev. Mr. Young came in and went into Scott's room ;
Tie came out and requested mo to go and see Commissioner Smith to nteroads
did o, came back and went into the guard-room ; Mr. Young was there with
Scott; a short time aier two men camo in—ono having a cord and the other &
‘piece of white cotton ; they went into the room in w cott was and tied his
Rands behind his back, and plac.d the cotton over his eyos ; after, ho (Scott)
had permission to bid farewell to his fellow-prisoners; he did so and was then
taken down stairs and taken towards the small gate of the Fort ; Mr. Young
was walking by bis side ; the men who went up to the room were with them ;
camnot tell whether they’ walked before or behind I was looking through &
window in the guard-rcom that locked in that ditection ; a number of men
belonging fo the Fort were standing armed with guns at the small gate, towands
which Scott went; 1 think about twenty ; saw others unarmed, about six or
cight ; saw the pritoner there, also 0'Donoline and Riel ; they were belween the
centro building of the Fort, Dr. Cowan's house and the small gate that was there
then but is not now ; Dr. Cowan's house was used as the officers’ quarters ; tho
Council was held there ; Riel, 0'Donohuc and Lepine were together and con-
versing; they were in this position when Scott was going to the gate ; be passed
them; cold ot sco Scott go out of the gate; theothers passcd towards tho gate
in the same direction ; a party of men went out towards the gate also ;
B8V 1000 €505 0 1 i iring perty & s near sa X oan yecollect, fhe firing party
went out before Riel, 0'Doohue and Lepine ; at the same time 1 saw a box
being carried out ; it was a rough box, such as is used to encase a coffin ; this was
faken in the same directon ; » few ininuts after heard a volley; 1 then saw a
box ard supposed it to bo the came box they I ed out; this was after
Riel, 0'Donohue and Lepine had come in; it was i by half a_dozen men
in their hands ; it was taken towards the centre building and around the corner
of McTavish's building, not in the same dircction taken by Riel, 0'Donohue
and Lepine ; after the discharge of the volley, did not hear any other shot ; it
was about ten minutes after fhe volley that I saw the box brought in; saw
Riel, 0’'Donohue and Lepine togetber on March 10th, in Dr, Cowaw's building ; I
went there to geta pass to go through the country ; obtained the pass, went into
Riel’s cffice with three others ; he was alone; he did not grant us the pass at once,
butaeketl us o step in another room ; wo did o, he closcd the door after us; ws
remained there a couple of b furing which fime 0'Denohue and Lepine
ssed through  several times, Hiel twioe; 0'Donohuo was, I wnderstood
Treasurer of Riel's Government.
Court adjourned at 10.40 pm.

Tucrsnay, October 15.

Court met at 9.30 a.m,, Chief Justice presiding.

Examination of D. U. Campbell, resumed —I did not know the object of these
three men being together ; 1 had fome further conversation with Riel; prisoner
was then in his office ; lﬂuaba\ll {wo hours'waiting, during which they walked
I offices, I intimated to Ricl, through one of the guards, that

ed an interview with ]KI\‘l ab st ha o appeared to be willing to
P TBAE S A walking up sud. down s waib (o s sso retary and told
him to write out the papers for us; we received the papers from the secretary
whose name I did not know ; on his signing them we then left; during the
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months of February and March, i. . the ten was a prisoner, I saw the
prisoner requently, (»tmxl(:mlh ‘exerclaing mllhomy on the 9tk December,
toge lhcr \n!h Riel and 0" Dnuolmu, he appeared to be directing the men on lhe
ting e fig ; it wvas u fiag with 8 white ground, ﬂuu de lis
4nd ghamvock; thers was gross enthusiam on holsding: the fisg, A6 e RN
made in rm.u. b\ Riel ; he pnnum.rdnl not speak, .uhougn taking plrt in
the proceedings ; Ricl appeared to be the loder of the ceremony; there was o
SIS diontiosion o fhgtal maa’ N before, and on this the flag was
raised; s tho fiag was belng Hoisted up, Ricl was addresing his soldiers, and
as the flag reached the top of the staff, there was a volley fired, after which Riel
Soutoeity speak for eome length of time, and then all was quiet; this was the
only fieg T saw thero ; meither  ofosrs not men wore aay. din :u uniform ;
there were none un horseback that day ; noplatform erccted ; Ri ed up on
some boxea o litle higher than the ground, sud spoke; I sannot say by Whoas
Command the e dispersed ; on another occasion, during some litile trouble,
Riel came into the prison and ordered one of the prisoners to be put in irons :
the name of the prisoner was William Hallett, since deccased ; he lived about
three miles from town, up the Assiniboine River; he was au English half-breed ;
Lepine was present on'the occasion ; Hallett was out warming himse'f at the
stove in the guard.room ; there was no fire in the prisoncrs' rooms during the
time T was o prisoner ; thero was i the guard-oom; Riel camo and sid, o the
guard : % Why do vou allow these dogs to come out into the guard-room ?” upon
rhich Hallett sl T am thecanse of all the eouble ;7. Rlal them ordersd bl
e put in irons ; Hallett went into his comrades, who said he should not be
pObin frons tinleny Shoy were withhim't tho!solalezs weco/thn demwe up round
the prison by order of Riel and Lepine; Riel and Lepine then came into the
uard-room ; Lepine came to the door of the room where Hallett was, with a re-
volver in his hand, and ordered him ou the prisoners, Franklin,
stopped in betwoon and took hold of Lepine) the aptain cl the guatd then (ook.
hold of Lepine and drcw him back ; the guard was standing looking on with
their muskets. with their bayonets on, ready {o o them ; one of the priscners
Swith, went ont aud ong of the guard made at him and his bayonet passed into
the pertttion alongside of bim | the Captain of the guard losed the door and
Kék s Drisobérs ekl e gas spect§ Dopine wak I5 A pwhnl ar 08
of the gnard came into the room and advised them to let Hallett go out, E
gave his word that no iarm should come to him, on which Hallett consented to
¢ was then taken into another room and put in irens by the authority of
Lepineand Riel ; there was n_ fire and uo prisoners in the room he a3 put into;
the window was open, and it was 30 deg. below zero at the time ;
there about three wecks without any fire.

In irons all the time; e was 3
man bitween sixty or seventy ; the weather continued cold all the time ; he
had a capot on, and a buffalo robe and a blnnkel' T wight say that each
found, heir owo bedding; o cled about's. yeariagos b Yk tad health trom
the tme e came out; ho renalaed 1n the prissn by himael€ until he ‘was
liberated with the other prisoners; he was very ill up to about six or cight
months of bis decesse; during that e or eight monihs ho was able to_go
out, but not well; I cannot xplain his sickness; his mind was affected, and
hecnmm!tkd suicide; 1know of no s occasion of the prisoner exerclsing.
his authori

ol e by Mr. Royal.—I was not at Kildonan when the party met
the parly from tho Poriage; 1 was & olerk at Dr. Schultas store; I anw the
Portage party met Ly the party from the Fort from the place now called the
Queen's Hotel, adjoining the Club House; i judged the Portage party to be
about fifty, from the Fort about twenty horsemen, and between them and the
Fort about sixty or cighty straggling; I had been about nine months in the
country before this time; T used to visit the prisoners to take them food; T
never expected (o be paid by the Provisional Government for that food ; Messrs,
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Ashdows, Architald, Mallon, Chigholm and o number of others mudo up the
money to_procure food; Dr. Schultz was not in. the courtr ;
mission of the cupm.um the guard to.tako food o the prisoners
know his name, nor how man; ins they were ; he spoke French ;
to him in English 5 on the day I was not allowed to go asked to sce the
Dhifuners T weut o him ke saw e cosaing ; L. met him at tho corner of the
bullding} T asked bim to let me pass; the sentry could hear me ; the prisoner
ade & motlon, bt T do not ecollect what bo aid ; T saw Mr. Youog in the
goal on the 4(h of March, inaroom with Scott; no one else in the room at first
it was about half-past ten in the morning ; I was on the floor level with the
cells; there were ten or twelve guards with me; prisoner was not umon qst
them; T spoke to 2ir. Young of Scatts he came out and spoke to m
and id he had been to see ersons at the Council, Riel, O’ l)\mu!me
8ud Lopine,to obiain & delay in b understood Mr. ¥ onug
that he had seen Riel, O'Donohue and Lepine, all three ; he s request was
dented, and aked me to see Commissioner Smith that he might intercede ; 1
left Mr. Young and went to sce Mr. Smith; while talking to Mr. Young, Scott
gfan s tour, by bimtlt Ms. Sowith was' generlly known aa Commianioner
5mlth at the i Mr. Ywung did not e to see Governor McTavish ;

w Mz, Smith and told him that Mr, \aung Tad roqucated his to uso his
Tnfluence for the delay of Scots exccution ; Mr, Smith appeared to bo tomewhat
surprised ; there was no guard at his door ; he said he would go and intercede in
Scous l»han he was living in Governor McTavish's house ; there were guards

round the wall, but could not say if the ny at Governor
Mc’l‘lvuh’sdoor 1 did not sce any ; after leaving Mr. Smith 1 returned to the
prison ; Mr. Yo\mgwul there with Mr. Scolt; I did not see Lepine then; when
Mr. Young and Mr. Scott lett, 1 did ot o with them ; I lost sight of them by
{he bullding Interveniog ; Mr. Young walked by 1he side of Mz, Scott, and had
hold of his arm, 1 think ; Scott had & coat on, a woollen one, an undercoat ; 1
cannot ay as to the order of the march ; the men did not carry guns ; there were
some two or three men of large size present ; I cannot say whether Lepine was
eseent, o e of therm; baforetho three men oame i, I mw Ble) 0'Danolune
and Lepine between Dr. Cowar’s building and McTavish's with some
i *Xhey appeared, from thelr motlons, jo be g!vlng orders ; judged this by
what I sav ; they were passing to and fro ; after Mr. Young and Scott had passed
by, MoTavlshs houss, and T had lost sight.of them, I saw O'Donohu, Blel
and Logine as described ; the window I was Tlooklng ouf of wason the south side;
there was a double window ; it was about 20 or 25 deg. below zero; I do not
Sonklder thisivery. ool for, here;. thare rere six men that tlood by them,
selves, and they moved immediately after Mr. Scott ; the crowd followed—a great
Zumber armed; T could not say how many ; Bicl, 0'Donolue and Lopiae were
among the crowd ; do not know if the windows were frozen; was conversing
with a man named William McLean ; he was locking on with me ; next hearda
volley ; Lepine made no speech on the hoisting of the flag, only Riel; James
Stewa e man listening at the window and translated to us what he could
pick up; I never saw Riel, Lepine or 0'Donohue carrying arms; all those that
had arms were the soldiers | I have seen the Hudson's Bay Comyany'’s flag, and
seen it hoisted ; Hallett went with Colonel Dennisto Pembina; I think he went
as nterpreter, as L understood ; T believe Colonel Deanis engaged him on account
f his being o loyal half-breed ; have heard that he had a contract with the
Boundnycommiumn did not hear of any dit ment hoard of bis losing
.y which he had to reimburse ; saw in papers of the ui fortunate occurren
Otk exiido 31 mid Balletya winil was aMoctad ; Dr. O'Dupnell sttenied bim
fret 1 mean fie was weaker in his mind than formerly; T did not know that be
iad to walk the distance with Colonel Demnis on suoy ; the
in Hlllen’l room was broken ; to give an idea of the kuv n.e ‘hole was large
enough to pass through.




Mr. Cornish then puta question to the witness as regarded the soldiers and
the officers, but His Lordehip ruled it of no importance.
in_the country in 1869 aud 1870; I

Bishop ¢f Rupert’s Land sworn.—Resi

wes aware of priconers being confived — two odics, one_aken at Dr. Schuls
house,in tho e of 1865, and azotler in 1870 off tho pru oth parties were
taken Ly the party in Fcit Ga o had risen in.the comntey ; they had taken
up arms and occupied the F ort, and oxercised & contral over. the, couniry ia
general were understood {0 be under the command of Mr. Riel;
previous to At G

was at the Fort ullnm.u
country ; I went there to visit
without Governor McTavisl ; Governor McTavish died about May or
Jure, upon reaching England; he was dangerously ill the whole period of the
troubles, and before they began ; I remember the Council of Assiniboia; when
the first reports of the rising came, there was a meeting, and it was the opinion
of the Council that it would vot be practicable o resort any force; there were one
or two cfforts made to get the insurgents to disperse, but they failed ; the general
fecling was that any attempt at force mede would raise the entire French popula-
tion, and it would b finporsib fo rais & suffcient foroe fn counteraction ; the
force was k 0 be in arms; there were two or three meetings of the Council;
s D disperse, as deplorable consequences
wight follow ; it was thought that some days might be spent in bringing the
English population together, and mcreover it would not be desirable to bring the
o bodice into colision affer all for these rensons nothing forcibly as dono;
there were ncgociations in e took a part, and I believe the
Governor snd others did what. they cuuld the intention 'was to get the party
who bad risen to disperse peaceably; I think I was the only member that sug
gested the use of force to put down the movement; the unmimoul feeling of the
Gilee couallors.masias Likavs,statsi s iproaless s issued by the
Governor, and I believe it was printed. (The blue- o being produced, His
Lordship requested Mr. Carey to read the proclamation to the Court, dated 16th
Novomber, 1869, and sigued Governor McTavish, Governor of Assiniboia.) This
was, dmnbmcu among the pe cople in the Fort paid ne attention to
{his proclamation I think et the date ¢f the proclamation ths Counell n o longer
€at, as the Governor did not call any meeting ; 1 suppose the Government had
longer eny control aver the countsy; we Lad one ar (o unsatisfctory meotiaga,
and I wrote a letter to the Governor that I thovght it would be better that the
Eouilth ' lack tnte e i o e ofany that the Governor might
liketocall, and 1 enid Ihould be glad toact at ny time he wished  the Governor
r told me the reason the Council met no more ; I visited the Fort to get the
plmmmu relcased who were taken in Dr. Schultzs house ; I went with the Rev.
g, Rev. Mr. Black, and I rather think with Archdeacon McLean ; we
saw Riel aad O'Donohus I do ok remember seetog the prisoner; I {hink it was
on the evening of the 5th of March that Rev. Mr. Young called upon me to tell
me that Thoms Scott had been shot that aftérnoo, and said Riel told him that
3 T asked, the body would be given up for burial ; next moraing [ went with M
Young to’ Fort Garry and saw Kiel ; we told. him we had come in regard o his.
statement that the body would e given up; ho said ha was forry I had heen
Drought there ; the matter was in the hauds of the Adjutant-General, and he
would nnthelrlfglvmg up the body; I understood him to refer to Lepine; lhera
were a numb u digging in fiont, and we were informed that the
was to be buried thero: T am ot quite sare if the Adjutant-General was thero
T knew him before under that designation ; we failed in getting the body and
made no further effort, as I felt it was useles: Young reatoned afterwards ;
there was & mecting of the Council of Assinniboia aficr the (oops came 1o, my.
slf, Archbishop of St. Bonifuce, William Fraser, John Sutherland, Robert Mo
Beth and others ; 1 thiok there was a sufficiont quorum ; the meeting was simply

& of the Fort was




to draw up some resolutions to give Governor Archibald a congratulatory ad-
dross ; upon the arrival of Colonel \\'nmuy, Mr. Donald A. Smith assumed the

command as Administrator of the Hudson’s Bay Compay, and I, as a menbr of
the Council of Assiniboia, swore in two cr_three hundred special constables ; [
am not aware that Mr. l)mmld ‘\ Smith took the oath of office.

Cross-examined by Mr. Royal.—The troubles arose unexpectedly ; Riel called
upon me ldnyor(wob«[ore u.e exccution of Scott, and said the French wanted
land set opart exclusively ; discussed on two points, desirability of a Province
and of reserves ; I think e denreJur reserses was the cause of all the trouble ;
the French did not wish to be mixed, but to be all together; I heard of no
anderstanding that the French had to settle on the upper part and the English
the lower part of the river ; there are cases of Engli French half-brecds
marrylng, bub of limited exbent ; thero wers two of three meotings convened of
the Council of Assnibola,aiter ['heard of the troubles; I do not recollct ihe
dates ; at one meeting, in' October, I think, Riel and Brice met us by array ge-
ment | thcy were sent for by Governcr McTavish ; the Comnell of Assinibein
was more for giving advice to the Governor (han anything clse. (A long and
tedious cross-examination here ensucd as to the meeting of the Council of
Assiniboia and its action during the time of the troubles, up to the Proclama-
tion cf Governor McTavish of 16th November, 1869, and subscquent'y, the
evident object being to ascertain the mauner in which Ricl was viewcd Ly
Government offcialaat the time.) The constables were svorn in after the
arrival of the troop:

i Chkiabars Bwora=<Livod i Winbipeg in 1859.70 knew Licl by
sight; know of prisoners being Garry; knew the lae
“Thismias oot knew he was prisoncr somawhero oside tha Fort; last (ime
saw Scott, it was ouside the Fort; saw him led out of the gnt on cast
side of Fort; after Scott was brought out, he was knelt down in the sl igh
track ; Rev. Mr. Young knelt with him and prayed ; Scott was then removed
about twenty or ity yards; body of armed med then came out of the Fort;
they were drawn up in line about twenty or thirly paces from Scott; a men
okeed] Lapls appearod. to b in command ; should take the prisoner at the lar
tabe the man whom T then know as Lopfhe; he stood a litle in front of ihe

g party ; took a handkerchief out of his pmket, held it up in_bis hand, atd
dmpped it from one hand to the cther ; as he did so'the party fired in the dircc-
tion of Scott ; he fell over, and cried out, O my God! I am shot ;” the crowd
then gathered up around Scott ; one of the firing party took & revolver and fircd
at Scott’s hcad; saw & white cloth tied on his head there was blood on the
cloth ; saw the coffin—a rough box—alongside ; went into the Fort for & while ;
then went, up town ; that is o last Teaw of 1t

To the Chief Justice.—Di1 not know Lepine by any other title than Adjutant-
General ; recognized him that ¢ day when Tsaw Eim; should say the priloner fs
the man ; he stood about three or four fect from the firing party.

Fripay, October 16.
The first witness called was
William Chambers, who was cro s xamined by Mr. Chapleau~ On the 4th
of March, six armed men, I thivk, ceme out of the Fort; saw them ccming out ;
don't remember seeing Liel coning out with the soldicrs ; my attention vas
attracted to the armed men only ; dou't remember secirg any one pi
between the six armed men and Scott; caw't say 1 eew the prisoner ;
i iotine &t fhe time s 1t ODanchue, Biel'snd the prisones had passcd, |
might not bave seen them, not paying particular attention ; there were ol out
hundred and fifty or two h\mdh.d tpeciators from the town, I should thir I
Rotload no one sadeavoring to stop the procecding ; T domh rei eHibeFfe ]

,_n
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Licl near me on that occasion ; I did not pay any particular attention; I
saw the man take the pistol out of the pocket—as I thought from his back ;
when Scott £ 11 over, the party all tixcd {ogether, and the man stooped over that
shot Scott ; I could not tell if he had the revolvir himself or not ; some one in
the crowd might have given him the revolver,

To Mr. Cornish.—I kne to be Adjutant-General ; when I saw him,
as T stated last night, 1 identific:{ him then, and recognized him ; I should say
the prison r was the man, but could not swiar to him asa positive fact,

Alexander Murray sworn—I reside near Winnipeg; in the years 1869 and
1870, I residedt at Portage la Prairie; I remember the 17th of February, 1870 ;

u pr that day, at the back of thoe town, and was one of the

e party then taken prisoners; saw prisoner there; | recognize him as
i Mr. 0'Donokue were on horseback i1 front of the others of

Poché advanced from our parfy to meet them ; could not say
came back to the party at that time or not; two or three parties
cam to take my revolvers, but I would not deliver. them up; I asked who
was in_command ; they told me the Adjufant-General ; (my arms were a gun
and seven-shooting revolver ;) I told them to stand back or I would knock
them down ; to bring their commander, and I woull deliver them up in his
presence ; T then took them off 5 at that time the Adjutant-Generil was there ;
I told him I delivered these things up, but expected them back when the
Governm'nf took hold of th country ; he bowed his head and rode on ; we
went to the Fort and were re searched; a pocket-book containing £6) was
taken from mo, I don’ know by whosc orler; I saw O'Donohue, Riel and
Lepine standing at the door, a little distance o lo not know what becamo
of the pocket-book ; never recovered my money from these parties; my fellow-
prisoners were searched ; came from the Portage with Scott ; en prisoner
with him ; saw him handcuffed ; I remember the morning he was shot ; saw
what was said to be a coffin,  rough box of hoards ; I was down-stairs with a
guard when I saw this; the guard took me back to my prison and I was
locked inj in the building we were in thore was a hall ; from the guard-room
five doors opened into five rooms ; I was in the same room as the witness John
Bai the north-west corner; at first Scott was kept in a room in the range
with ours ; a short time before the 4(h March, Scott was placed in another room
on the opposite side of ours ; while in this room he lay in irons and handcuffed
T saw Scott on that morning ; cannot say positively when Scott was removed ;
double guards were placed over us, and the cracks and openings looking into
the guard-room were clo'ed with rags or paper ; a short time before he was taken
out, Rev. Mr Young and Scott stood at our door; the door was opened, I think, by
oncof the guards ; Mr. Youngsaid, «Good-bys, boys ;" Thomas S-ott bowed his
head ; his bands were ticd bebiud Lis back, and he had a white handkerehief over
his forchead ; the door was closed as they mos irs ; T never saw Scott
afterwards ; when Scott and Mr. Young stood at the door, I did not recognize any
other persons; 1 felt go sorry to sce poor Scott taken ot to be shot, and such a
crowd in the room ; I next heard report of guns that appearcd to' come from
the road by the east gate; I then looked through the window, and saw Mr.
Young in troyble; he.was going towards Goveraor McTavish's residence ; he
appeared to be wiping tears from his eyes; the next thing 1 observed was the
retun of one of the firing party ; I recogniz-d the man then, and saw him last
spriug and alsoto-day ; I cannot tell his name, (His Lordship instructed the wit-
ness to ascertain (his man's name and iaform the Coust.)  After that, the guards
were drinking and fooling round, and got intoxicated that evening ; I saw the
prisoncr that day, but I cannot say how long after Scott was said to be shot ; T
saw him up-stairs in the guard-room ; he was apparently sober and talking to
some of the guard ; Tknew Lepine w'll; while I was in the prison, I frequently
saw him ; I saw Riel, Lepine and O'Donohue on the night previous to Scott
being shot ; they were in the guard-room ; Riel came and asked mo if T was a
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Canadian ;1 told him no! but I belonged to that party; T went back tomy room ;
he followed me up and apparently lookipg into my room ; I closed the door
and said, “Boys, keep quiet, for Ricl, 0'Donohne and Lepineare in the guard-
room ;" T knelt on my knees and looked through the key-hole; | heard a knock
on the door where Scott was coufined ; the door was opencd slightly by one of
the guard ; Scott aid, “ I want to get out ;" the door was opened a sccond time ;
Riel stepped up to Scott, and Scott said he wished to be treated civil; Riel
said he did not deserve to be treated civil, and called him a dog; Scott asked
for his book, I think a pocket-book ; Ricl'said he hadn't it ; the door was then
*shut ; T understood it to be a call of nature ; this was about nine o'clock at
night ; during the opening and closing of the door, 0'Donohue and Lepine were
there; there were very few guards in the hall that night ; Lepine was called the
Adjutant-General ; the guards told us, when we wanted some tea made, that
they had strict orders from Riel ard the Adjutant-General; I saw him one day

enny, Alired Scott, and 0'Lone ; I was required to
the oath was taken in o building opposite
the building he was confined in ; it was uscd e officers’ quarters 5 I was
taken there by these parties McKenny, 0'Lone and Alfred Scott, and went into
@ toom ; there was a table ; the man they call Goulet sat there ; he asked me
to take the oath ; he rcad it to me in French; the parties with me translated it
tome; I wes sworn on the Bible or Testament, by Goulet ; he had no clerk
there ; he nature of the oath was—I was to be quiet and not oppose the
Provisioral Government ; I sigued nothing as I recollect ; T was then taken
into the room where the Adjtant-General Lepine was; 0'Lone and Scott were
apparently half drurk, and were lavghing and talking to Lepine ; McKenny was
sober ; they conducted themeelves very plessantly ; I did tot laugh, T was in a
great hurry to get my clothes changed; 1 did not understand what was said
they apparently said this fellow has got ont and lavghed over it; | went to
town thep, and then returned to see my fellow-prisoners with a bottle of wine
and some whiskey ; I tried to get in, but the guard would not let me ; told
me to 2o to the Adjutant-General to obtain leave ; 1 went to him, showed him
the flask, said it was for a sick man ; he called one of the guard who was
paesing by, and asked him to explain what T wanted ; the man did 0 ; T got his
permission, and went up-stairs to my fellow-pris mers ; I have seen the prisoner
Lepine since several times ; I went to his house to get my things restored, in
the spring of 1871 following the occurrence ; I saw Lepine, I asked him
through an interpreter for my things, viz, gun, revolver and pocket-book ; he
said he ha n't them, but that I had better keep quiet, the Fenians wonld be in
shortly—0'Donohue was coming in with them ; I referred to losing my things ;
he gaid he could mot give them to me ; this was all that occurred ; ( it was in
* the fall of 1871 that the Fenians came): 1 went from Lepine to Governor
Archibald, snd reported this to Governor Archibald
Cross-examined by Mr. Royal.—I came to this country seven or cight years
ago this full ; it was'a year or so before the surveyors came, and before the
Dawson I ufe was commenced ; 1 was living at the Portage at the time of the
, on my farm; I joined the party at High Bluff first
command of Coloncl Denni

command, & young man who came up with the surveyors ; about
n the High BIuff party ; we drilled there about two weeks ; it was nice
; we get word to come down and join Schultz’s party in Winnipeg ;
we had twenty rounds of ammunition a iven us by the men who told
me;; Captain Webb gave Hamilton the order, and he fold me : a despatch came
up of the capture of Schultz’s pa I did not comply with the order ; we
remained there until further news ; 1o more drilling, but kept guard : Colonel
Dennis came up fleeing for his life to the Portage, as we supposed, from
Winnipeg ; sent his man to High Bluff for horses and o guide, which he got ; a
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man named Paquin went ag guide; he went across by the Pembina mountains,
as I understood, to St. Joseph; he did not see our party, to my kuowledge ; we
kept guard on the road by the house, 80 as to challenge any strangers to explain
thelr business and to provent spies; wo did not apprchend any atlack ; scon
ater that we disbanded; the next movement was when some persons who had
Sscaped came to the Portage, and said that the prisoners were starving, and in
Alth and dixt it was the report that Governor McTavish conld havo squashed
Alion, 'if he had not given up the Fort, and arms, and ammunition, and
provisions in it; that m» French would have had no power o get up the rebel-
Tion ; it was said he opposed no resistance, while he could have called in to
protect the Fort nnumbor of constables, amply sufficient to repel all attempts
ngnmst it; this was the popular opinion ; seeing that the legal authority bad
wish, or was indisposed to protect our fellow-citizens, we naturally joined
togother o relleto thempand [ 1411wy duty tajdo o, Suere mers Bolton,
Farmer, mbe and Captain Webh with The Portage party s thoro was Bob
much comm.mlinw by any one; we were about seventy-five or perhaps up to
2 hndred; wa came from Hendingly o Boyd's place, at Redwood; we wers
directed to march to Kildonan school-house ; we did 50 ; first one I met was
Mr. Fletcher; I think by his influcnce we got possession of the school-house;
Twas keeping prisoners, John McKinny one, and I was told a man named
Parisien was another; these prisoners were taken by us, were brought in after
we reached the school-house ; Major Bolton brought McKiuny ; I don't
who brought Parisien ; McKinny was relcased ; the other man got wounded ; T
heard they were spies ; 1 kept them there one night and the better partof the
day ; afer Pariten got wounded, McKinny was reloasd ; after Sutherland and
Parisien gnt wounded, T afaid for McKinny's life, from the infuriated
people, and applied to Favo himput fn & safe place ; T believe he was sent up to
Winnipeg to his hom; after Parisien runming away, he was brought back
wounded ; some of the officers were staying at Mr. Black's ; we swore on the
Biblo at the Portago to do our bost to releaso the prisoners and then go home ;
we were discontented with our leaders at Kildonan on account of our want of
provisions, being left to shift for ourselves the best way we could; Major Bols
and Dr.Schultz, Mr.Powers, Farmer, and others appeared to be the lcm‘hng lplnts
at Kildonan—also Prince of the Indian Scttlement; there werea mixture of half-
bresds and Tndians, cannot say how many : therowere some, not wild, but civilized
Tndians from the settlement below the Lower Fort ; ouf object in going from
o Partage to Kildonan was o et mors forou | No remained at Kildonan about
twenty-four hours ; I do not know what took place among the leaders; we
came to disperse, because we had word the prisoners were released ; Riel had
given permission to return peacefully to our homes ; our party was partly
armed ; if arms were distrbuted there, Tdid not know, s T was engaged ineide;
‘one cannon— I should think about eight or nine-pounded; our party
appoared to have plenty of mmunition.! onr e Wers common domeu(c
guns, with the exception of a fow repeating Henry rifls ; I was walking ; m;
Shi yax in n eleian ahead of ua s T i o e my révolve ; the parb thAUimsg
us was led by 0'Donohue and the Adjutant-General ; T was ahead of the sltizhs
walking ; 0" I)onnhllt' and the Adjutant- (nln.ml were about hlmdm(l yarls
.\lmr\vl m the others, I should think ; talking, jatant-General
talking to Poché ; Poché shook hands ith Lepine ; !npm had no gun
Lm..l, tom Luo\&]ul;.«' O'Donohue came round ahead of our party ;
i stopped ; I saw 0'Donghuo stop ; did not see him talking to any one
hen I drew up my gun to shoot him, and he Game to a fall stop .
ice from behind told me not to shoot ; my zun was loaded ; it was & double-
barrelled gun ; ho was in a short distance of me, fully within reach ; I did not
see any arms on O'Donohue ; after 1 had lowered my gun, he kept circling
around ; I heard Poché and Lepine talking, bat could not ‘understand them ;
they conversed two or three minutes; this was about the midile of February ;
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when I saw the imitation of a coffin, it appeared to come in the east gate,
carrld i the bands of two men, it was knowa by us then that Scolt was to be
shot; the hall in which the guards used to remain was a pretty good—size 1 o
R ikt Tk oy robim, 1 0id ot ben the
priconer in the hall ; whrn 1 went back fiom the Court- )mrd 001 Bﬂu\\ irds,
the guard was doublu ; 1 was informed that Mr. Young was w ; the
door of my room was closed until Mr. Young came; we could see (l‘nu\lqh the
cracks. until they were stopped. up ; 1 is ot In-my knowledze that Scott kicked
one of the guards; I heard a scufl', as I ll.ougn( Seott tiying to get out;
Biel was present when this scuftls fook place, and O'Donohue aad Lepine
1 was lookivg throug ey-hole ; it appeared as if the door was opened ;

et ity Mt o oh s o hbaad T B o
had dificulties with the guards more than once, but never saw it; door was
opened by ono of the guards ; Mr. Young said,  Gool-byr, boys,” and Scott
bowed his head ; knew Mr. Young before; was close to Mr. Young, could not
be mistaken ; did not sec Lepine there ; saw a number of the guards; do not
recollect the faces of the men behind Mr. Young and Scott ; saw a number of
guns and arms there ; did not see if the men innediately behind Mr. Young and

tt were armed ; there were often persons went into the guard-room to talk
with the guards, apparently fricuds ; the night that Scott got into trouble, T was
in & room adjyining his; 1 should say it was sbout the hour of ni
O S L (s wero, aulto a0 many gasids that wight: tie
distance between the door of the room and Scott's duor was probably as fur as
from the witness box to the railing, probably some fect less ; no light in m;
Soomi lightdn the uard-foom docrt know. 3t Iamp light or candlo light ; My,
Mcxenny sent Scott to intercede for me, and I think it was in consequence of

¥ kindness to McKenuy; I was asked to eign my name to a book ; they
Jooked into Lepine's room. to seq him, aud asked m5 fa to wat, 80 as wé could
come down together.

Girard sworn, I Tavo not that letter ; T liave malo search for that leter,
and have not it in my possession; (a letter to Mr. Ducharme; from the
Governor.) Upon thi , witness proving having searchcd through his office for
this ]cttu unsuccesstally, e retired from the witness box.

a native of this country ; 1eside at Point de
Ohtpo;. B prisoner at the bar; know him from a little boy ; the
years 1869 and 1870 I remember, aiso the troubles in the country at that
fime; the trouble was between the people of the country and tho people of
McDougall, who were to come her: ; I think the Company was in possession of
the Fort about that time, in fall of 1560 and spring of 1870; saw some other
people i tho Tort ‘urio thy winter ; cunnot say up to what timo the Company
had possession of the Fort; I do not know what they were doing there ; I do
not know who was in authority ; 1 did not notice; 1 saw some armed persons
guarding the entrances to the Fort ; I think some person was in command of
them, but cannot say for sure, who; there was a general report that Riel com-
manded the whol thing, and that 0'Donohuo and Lepine were offcers I did
not see Lepine giving any command ; heard the others stating that they took
commands from Lim ; Lepine was called in the Fort, Adjutant-General ; during
that winter there were prisoners confined in the Fort; 1 heard there was a great
maay, but did not seo them myself; 1 only s two or thre in thy Fort oo
one occasion, and on another, 4 number as they were taken on the prairie; when
1 visited the Fort, T had no conversation with Lepine, or with Riel in the
presence of Lepine don'k know Lepine's duty there; had conversations with
jects ; I eaw Lepine most every (lme I went to the Fort;
I semamber the day tiat Scott was ot T was present at tho Fort that day;
did not go inside the Fort; as I was coming to enter the Fort, I met some
partics taking Scott out, and that is why £ ot mter 1 i standing
outside of the wall—next to the door ; stopped at the door-sill ; Scott remained
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slanding at tho door, and I romained outside, with my hands behind, against
the wall of the Fort} some timo after 1 saw Mr. Lepine coming out and put
Sows e wiite slath Thet Soott bels arouuiih head; he went away with
Scott along the wall; T only saw Lepino tako Scott away ; don' Jnow what
distance he went; saw Rev. Mr. Young speaking to Scott; Scott knelt dwn
when Mr. Young spoke to him ; Mr, Young spoks fo. him for a while, and
afier Mr. Youss took Lim by the neck und was Lelplug him, end bid him
“ Good-by pear-d to me; from that spot he was taken to another
place; T am not cert it Lepine took him or not ; when he had reached there,
B knelt down; then beard the ncise o the clikig of the guas, us i
and immediately afterwards heard the discharg the guns and the of #
Seott; T looked to the epot aud found. that oottt alen dowty‘said was
turaed on one side ; as I was looking o a man cumo with pistol ; does not
recollect if the s mm had the pistol fircd it or not ; saw no smoke and heard
ort ve nummuumy erwards a box
was hrmu:ht k]wve ng it; Riel cried out that every
body had to go into the Fort ; the doors hud to be closed, and witaess went
away. (I reply to His Lordship.) Scott fell'on his left side; I had seen the
guns in the hands of ive or six, previous to tho cocking o tho guns; they were
standing together when they fir ew four or five : Auguste Parisien, Fran-
ois Thibault, Marcel Comtols, Piorro Champagne, and another mamed Gall:
mette; this is all T know; I did not see them fice ; these men whose guns I
heard % click » might have been about twenty or thirty yards from Scott, but I
Sould mot tel; when Scottlft the cell could mt say which direction he went ;
when he knelt down i was along the wall.
o Mr. Gornish —Along the ‘wall towards the town ; T knew. Scott Defore ;
when first saw Scott,at the gate ; cannot remember the position of handkerchief!
s face was uncovered ; saw the pistol pointed at Scott; think it was towards
head ; saw Riel; do not remember secing 0'Donohne; do not know what
became of Scott’s bdy conversation with Lepine or Ricl about
the body ; was told by Joc, bis brulhn-v and he had heard it from another person,
that the body was thrown into the rivér; has heard it say by a great many other
perons, but cannot remember who
“ross-examined by Mr. Royal —Saw employees of the Hudson's Bay Company
going round about the Fort frequently during its occupation; do not know if
the occupation of the Fort prevented the Company from getting goods from the
Fort; to the best of my knowledge, it was nine or ten o'clock when I came up
to the Fort; the fiist person at lhut time that 1 saw was Mr. Bannatyne ; re-
mained in Bannatyne's quite a while, from there went straight up to the Fort
went up on foot and alone ; saw gome people going in the direction of the Fort;
when 1 cams to the Fort kncw what was to be done; Mr. Bunuatyne had told
me j when | reached the small gate of the Fort there was a large crowd assembled ;
Tecollect Aot N e e persons that 1 knew—G. Richot, André s.un
and Daniel McDongall—of the latter- I am not sure, thiok I saw him
were mixed up with the crowd, going to and fro ; was standing at the right m..»
ot door as you go in, leaning on the outeide of the wall close to th g
with hands behind my Lack ; when Lepine took hold of Scott’s arm, Soott s =
standing at, the door, within iwo feet of w itness; I may be mistaken ; to the
best of my knowledge,Lepine took hold of Scott with his right hand and pulled
down the cloth with his lcft; S line where witness was standing,
and Lepine a little in front; saw Lepine leading away Scott; did not see Mr.
¥ eing ot thsy sais 10 the Bt place where Scott knelt; ‘when e saw Mr.
Young, he was approaching Scott, and Scott was standing ; the parties who
carried guns were about thirty fect from me; when I first uoticed them, they
were outside the wall and T was nearly facing them. (The exact position of tho
itness and the firing party was here expluined to the Jury, by means of a plan
of e Fort.) ~ From the position 1 occupied, 1 saw {he faccs of the firing party ;

nev

B
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it was not Lepine who had the pistol ; do ot know who gave the man the pistol;
allTknow I saw him with it.

Ocrosen 17th.

His Lordship upon taking his seat upon the bench, remarked that it had
Leen suggested to him that the Jury would perhaps like to adjourn at four
o'clock until Monday morning, for the purpose of obtaining a little exercise, and
left it for them to decide upon during the recess.

Joseph Nolen confinued his deposition. — I advanced to about three steps
from Scott's body when it fell ; only thing I saw were some marks on the upper
yart of his coat near the shoulder'; saw no blood; I think it was on the left
¢houlder; the box was inside the small gate of the Fort ; had seen it previous
to going out ; this box was brought out to where the Lody was through the
small gate ; saw some ove carrying the box, two or three, but do not know who
they were ; believe that the corpse was put into the box and taken inside of the
Fort ; cannot swear to seeing the body put into the box ; I cannot say whether
I went into the Fort before the box was taken inside; did not see the box
after it went inside the gate ; heard from Modeste Lajemonitre that the body
was taken into the bastion ; saw this man in the Fort; do not know if he was &
soldier or was employed, or had an office or not ; never saw him carrying a gun
in the Fort; do not know where th body wentaud the box finall
told by any’ one; never heard a rumonr as to what became of the body: T
supposed that the body was in the box ; do not know what finally became of the
Dody never heard the subject talked over among Riel's soldiers ; never said to any
one'that I had heard of a report as to what became of the body ; know Da
Harrison ; he is a half-breed ; can say of him as said of Lajomon
after in the Fort, in 1869 and 1870 ; believe that he lived at Po
am uot sur i

he was
t Lachine, I
never saw him doing anything particulerly at the time; do not
know if hie was there when Scott was shot ; never saw Harrison on gnard ; I was
in the habit of giving passes to the prisoners to get out of the Fort ; sometimes
ordered by Riel, and sometimes by Lepine o give these passes. (Pass handed
10 witness, who proved having givenit.) Pass then read. It was as follows:—
“Forr Ganny, March 16th, 1870,
“ Let bearers, Mr. Farmer, and Andrew Sissons, pass, if you please.

Asmrorss Lirixg,
« Adjutant-General.
«J. Nogy,
“ Secretary.”
(This pass was in French, and was read to the Jury and translated.)
1 do not recollect if all the passes were given in the name of the Adjutant-
(General or not.
ross-examined by Mr. Chapleau—Heard from man Dendtte that Scott was
not dead when he was put into the bastion; there was quite a crowd when Scott
was shot; everything was quietand peaccable, and shoul | have heard the report
of the guns; was near enough to hear ; if after the volley was fired and the body
turned over, should have seen it ; the body was not turned ; knew the firing
party for a long time, exceptone in particular, Gilmotte, who I had only known
for a short time ; they appeared to be excited by liquor, with the excéption of
Gilmotte; was standing abont four paces from the gate : saw Scott coming ont;
Rev. Mr. Young was with him ; did not see Ricl or O'Donohue coming out then |
Lepine was near there; Duncan Nolen was there on
witness on this side; during the Court Martial
Ambroise Lepine sayivg one word against Scott,

n the other sile of the road ;
d not hear the prisoner
id he had nothing to do
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with the proceedings of the Court ; after the vote had been taken on the execu-
tion of Scott, by the words the priconer Lepine then used and his demeanour
duting the Whole trial, T understood him 1o be against the death of Scott, aud
his words were, The majority being for his death, he will have to die ; ¢ prisoner
dd not order witness fo write the sentence, nor did not write it himself;
Riel arnounced what the sentence was, where and when to be executed; all the
priconer said during the whole trial, at its conclusion and after the vote being
taken, was the word as described ; Scott had not then been brought in ; Riel
sent for Scott, andwhen ho camne, the prisoner did not say a word ; the only man
who spoke was Ril und Turmer and Joseph Delorme were witnesses ;
Joseph Delorme was i e Council ; do not know what position
Taruee TAI bellayo Fisl wes fiat sochsator A AN witness; Riel made the
charges against Scott verbally ; Riel wi n to prove his charge by me;
Riel was the only accuser ; Scott was accused of having taken an oath not to
take up avms against the Provisional Government, and afterwards doing so—
o of having sruck one of the guards aad Ricl himself; Turner was there
during the trial, and gavo evidonce before Scott was brought in; he was sent
by Bielfor Soott, and was prosont curing the-time. Soots. was there, and heard
Rl cxplainandtrasalate’ 1o hita his chirgen and e peateuseiof e O0re gl
think Turner was an Irishman; I don't think Scott asked to examine the
witnesses himseJf ; 1 think he said something, but do not know what he said ;
Riel was speaking English; Turner was speaking English ; the charge of
striking Ricl and the guard referred to the scufls that took place in the
uari-room,

Mr. Cornish—I first heard that the Court Martial was to take place about
three oclock in the afternoon ; T heard this from Riel imselt,

To His Lor ‘ship—I am not sure that evidence was produced as to Scott
taking the oath hot io tako up arme sgalust the. Provislonal Government ; T
do not know if any book was produced ; the “ taking up arms” referred to his
coming down with’the Portage party,

To Mr. Chapleau.—It was stated he had taken an oath, but do not know if
it was prove

To His Lordship.—When persons were liberated and took an oath, they signed
their name to a book, but those that gecaped d

s ide a am what is styled a French

half-breed ; have lived in this (llllnlry for thirty-seven years; I'know the pri-
son ouis Riel, and all the leaders of the troubles of 1869 and
: remember the occasion of the Fort being laken; it was about the 2ad
or 3rd of November that the Fort was taken by the insurgents; they rotained
possession of it, I believe, until the month of July, 1870, when the troops under
Colonel Wolseley came ; fome time after the Fort was taken by the insurgents,
some prisoners were taken ; the first taken were the prisoners at Dr. Schultz’s
place, on the 7th December ; some time afte that, {he Poriage prisoners were

en ; the Portage party was taken on the 17th February ; the prisoners were
1‘ bt i Fort Garry—it was said under guard of armed men Jir. Ricl was
lent at that time ; and there were some Captains; the prisoner was the
Ad_umun General ; 0'Donohue, I bel clieve, was looked upon as a Captain at that
time; at the time that the prisoners were taken, 1 heard afterwards that
O'Donohue had been President ; was not present aé tho taking of the Rort;
went to Lepine’s room about fifteen o twenty days o the 4th March,
xml asked Lepine when he intended to liberate thv. pl nm‘rr’ Jm swered,

We will releasa the prisoners before long, but we will put a couple to death
\n fore releasing them ; 7 this was all that occurred at the moment ; I made no
reply to Lepine ; previously to this, he had said the same. thing, and he said it
pleasantly in the course of conversation ; at the taking of prisoners at
Schultz's place, T had put the same ion o Lepine as to whether the
prisoners would be released; Lepine made the same answer; Lepine did not
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explain why a couple wore to be put to death ; never saw Scott previous to the
4th of March ; was at the Fort on that day ; on the 4th March, in the evening,
1 was at my own house, and some one told me that Scott was to be exccuted ;
did not believe it, but determined to come and_sce, and arrived at Fort Garry
about eleven oclock ; entered through the main gate, the gate thit faces the
Assiniboine River ; there were two sentrics at the gate ; do not remember th
names of them ; was then told by the twosentrics that Scott was to be execute
then went to the Fort, and went t) the house facing the main entrance of the
Fort; Ricl lived at the house; it was used as Riel's quarters; walked a picce
towards the small gate that opened towarls the Hudsow's Biy Compasy's stores;
as I was proceeding towards the small gate, saw & box ona pile of cordwoos
1 wasproceeding in that direction, met Mr. Lepine; askod Lepine what he wank d
to do with that box ; he said it was (o put poor Scott in ; Lepine went one way,
and I retraced my steps and came to see Riel ; as I was tarning round to go, 1
et an dwo ar thres pacts and saw & man coming from the direction o he
office or building said to be occupied by the prisoners ; an was proceed-
ing towards the small gate of the Fort; he had leather h;:;,mgr( on and & white
cloth round his cap on his head ; was excited a id not recognize
il vaxthiom ook doeeph Délonas e xurpneud and
excited ; Joseph Delorme was walking four or five paces ahead of the
that T saw At ; thess partics wero going in the direction of the small gate do
not know if they went out, as my back was turned to the gate ; entered into
the large house and went up the stops to see el ho was not n his Toom, 80
went back towards the small gate ; as I arrived at about the place whero 1 had
seen the man for the first time, 1 heard a report of fire-arms ; as soon as I heard
this, T hastened my steps towards the small door of the Forf, and stepped abont
elve pacea ontside of the small gate; then saw tho same person that I tgw
before, fallen down on his side ; saw one Guilmette (who a Canadian,
who spoke Freuch) having a revolver in his hand, Bpprouhlng liesidial
Person had fallen, and was Iying  litlo forward and restisg on his right elbow,
his hands being tied behind him; Guilmette shot, as 1 thought, at his head }
heard the report of the revolver ; the muzale of the pistol was near, but cannof
say how near; it was very near; after the shot the man fell more down on his
back ; then heard Riel, who was at the entrance to the small gate, call ont to
come and close the doors ; came in with the others through the small gate, and
went out through the front gate, and went home; did not see Lepine or
0 Donobue outside ; there was a crowd of people, and do not recollect seeing
them ; did not see the box outeid ', to my recollection ; went home then; was
very much excited at what I saw ; saw Lepine sometimes afterwards in the
Fort ; never asked why Scott was exceuted; never spoke upon the subject ; do
not know what became of the body ; was told by Elzear Goulet that the body
had been thrown into the river, abont a quarter of a mile below, at a place
called German Creck, and said that there were three persons that threw it in ;
did not tell who the three persons were, nor any one of them; said that the
ly was conveyed in a red cutter belonging to Dr. Schultz; hed seen Dr.
Schultz's cutter; do not know it Dr. Schultz's cutter had been taken by the
people at the Fort; was never informed by anybody else bt Goulet; after the
capture of the party at Dr. Schultz's, bad seen the cutter in the Fort ; was told
that the body had been sunk ; that it had been sunk with heavy chains ; Goulet
told me this, and that  hole had been cut In tho foe; told e nothibg moro
about it ; Goulet told me this about a week after the execution ; Goulet remained
in the Fort after the cxecution, and was in the Forf e told
they always called Goulet by the name of Captain ; it was reported that Goulet
whed ; he did not tell me whether the body was put in the river in the

Was told that the man with the white handkerchief roun
his head was Scott ; did not know Scott.
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Cros-ezamined |y Mr. Royal.—The prisoters at Dr. Schulta's house wero
tober on the Tth Decembir; at that time T was at my the
Fort, several daya previos, but cannot fay 1£ 1 had been Jui o Fort thet s day ;
waa there ths day followine ; it was on the th November that ths massags was
sent to the Enelish party to send twelve Delegates of the French party
Court House to come to soms understanding for the genera good; it was sgned,
By ordcr, Louis Ricl, Sceretary ; ” the meeting took place at the Court House,
ina building near Fort Garry, known as the old prison ; at that time the public
meetings in Red River did not take place in this building ; there had been oue
meeting before ; am not awere if the Government of Assiniboia objected to
meeting or not; the building was the property «f the Government of Anlnlbuln;
could not give the names of the Delegates who attended ; one was Mr.

DUt T have forgetécn the namee; was prosent at fat meoling s chnnioésiile Wit
was (he result of the meeting without looking in my scrap-book ; was President
of the meeting; Louis Riel, Secretary ; the result of the meeting was proflering
to Governor McDougall certain Bill of Rights to use if Governor M. D

would accede to them ; the English party said that Governor McDougall cu\lld
not grant what was asked, and the English objected to the Delegates going.

To His Lordship.—The object was to stop Governor McDongall until the
rights of the people were ensured to them by the Government at Ottawa ; the
intention of the meeting was to work for the whole country at large, as there
were twelve English and twelve French Delegates; if this had been settled
before the movement, everything would have been right.

The Sheriff being asked by His Lordship ths declsion of the Jury with rfet
ence to adjourning, and ascertaining that it was their desire to d
Lordship instructed the crier to close e Coun aud proceedings were td)oumed
till Monday morving.

Moxpay, October 19th.

John Broce, cross-cxamined by . Royal, continued, — Perfectly wel ac-
quainted with' the prisoner at the bar ; was in the habit of sceing him before
and after the 4th March ; when wltn»n lpoka Bbollt the liberation of the pri-
soners at the Fort, did not go for that special purpose; this happened about
fitteen daya previous to the h March  when prisoner siated that tho prlsoners

had to be liberated, but that one or two had to be executed, do not
was scrious at that time; had told the same thing on another occnlnn, previous
%o thie and at tho time did not think he was serious ; always f

o be  good-temp.red and a good-hearted man ; think it was
ariirud S i wor R March ; the pirons who were accompanying
Soots from e Hadson'a Bay Ofios fomanls ha. seiai s met el 1S
Joseyh Delorme specially, as he was a little forward of the others; know that
there were two other persons with Scott, one on cach side of him; am well
acquainted w.th the Fort; know the relative position of the buildings inside it
stood at com r of Dr. Cowau’s house, and Delorme and the prisoner Scott w
coming oub bolween Dr, Cowan's. and Mr, MoTavial'a houss ; Was studing aé
the south-east corncr, next to the Hudson's Bay store, when I saw Delorme and
the man with smmmmg white upon Lis hea

After ome enquiry from His Lordship, witness stated that he believed the

person with the white handkerchiet round Lis head was Scott

Cross- xamination continued.—The time that clapsed was a little over five
minutes from the time I first saw Scott until the next; Riel's office was on ths
frst flooe on the right hand sids as you went in the hall ; it s possible to do
this distance in bwo miutes ;took moro bocaute tatied it the building, visiting
the differest o I roturned o the shop, heard tha. vollé, and: Sase
walkd quickly.; thare ars twonty paos £o. the, spab: were, heard e, vollay.0
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the small gate, and stopped ten paces outside the small gate ; there was a crowd
ontade tho dor, so walked ten paces to cleat tho crowd wnd liwve a better
sight of what was going on; do not know if inclined to the right or left or
walk straight forward through the crowd; stood near the road; there were
already some near Scott; the crowd was very ncar; do not know if the
any noise among the crowd ; did not pay any attention; did uot recognize any
of those that were near the body except one, Guilmette ; noticed Guilmette
more than any one else, because he hada revolver in his hand, and because
saw bim fire it ; know the Rev. Mr. Young ; did not see him at that spot then ;
witness saw Guilmette sideways; do not recollect se ing the prisoner Lepine
outside the Fort ; attention was drawn to the person ing ehot; when I saw
Delorme and Scott and the two perzons going out of the R acion e
there; did not see Rev. Mr. Young at this time ; was the first President of the
vaxalunll Government.

s Lordsbip loro stated that t becamo & matter of importance to accertain
By U Gl T\ kiconl Goveriment

In reply to His Lordship, the mums siated that il scled as Secretary at the
first meeting ; do not know by whose authority ; Dr, Schultz’s hous taken
by the prisoher; gave no nuthority, as President,for this  be done.

Crosp-examination continnsd, —Used to attend (Secaslonally the sitings of
the Provisional Government after the month of November; in the month of
November, T was Prosident; aftorwards hold office as Commissioner of Public
Works ; Riel was then President; it was during the months of November fd
December after the taking of Schultz's house—I resigned not long after;
resiguation was made in writing ; at the mecting, was asked to sit at the head of
the table, and in taking his seat, tendered resignation ; it was written down by
the Committee and was accepted by them : the majerity of the members of the
Comunittee wero appointed by Riel; they wero composcd of Franch  halCbrocds
only; 0'Donohue used to attend vow and then ; witness saw Lepin e, but
cannot say if he was 4 member of the Committee ; he was invited to s e
when he used to come in sometimes.

In reply to His Lordship's query that the President ought to know if Lepine
was one of the Committee, the witness stated that he was President in name
only, but had ot the powers of one  a great many things took place that he
‘was not aware of.

His Lmdxh!y.—wbo Jiad the power and authority

Witness.—Mr. Riel

His Lordship.—Do yuu think that that thing you have described should be
called a Provisional Government ?

Witae

was

Mr. Gornish.—I resigned tho Presidency of the Government ; was only
uylea President as stated before ; resigned because @ great many things were
done withont my knowledge ; the Laking of the Port wis sgainat tay will; betag
at home when it was taken, aleo the taking of Dr. Schultz's house; was not a
Gonistnting pacty 16 the takiing of tho Goverament stores ; Was not present at the
taking of Schultz’s house ; saw two cannon pointing at Dr. Schultz's house ;
think they were taken cut of the Fort; they were outside the Fort ; saw no
person placing or in charge of the cannon ; knicw that it was going on ; knows of
10 reason why the Provisional Government should have captured Dr. Schultz’s
house ; have in possession, from McDougall, a letter dated 13th December; this
was after the taking of Dr. Schultz's house ; T think at this time McDougall was
in Pembina ; I also withdrew from my office as President, as I thought that they
were going too far and doing things that I did not approve of; have already
siated the things; my name was attached to things that I did not approve; first
opposition was to the document that was sent to McDougall to tell him to stop
at Pembina; saw the document long after, and my name attached to it without
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consent ; his name was attached to the proclamation of the 8th December without
witness' knowledge.

To His Lordship.—Do not know who prepared these documents ; was not
present when the Bill of Rights was drawa up ; have seen the document, but

have no recollection of its contents ; do not know what the object or intention
of it was; (the French copy then shown to the witness); cannot say who
prepared the documents for the Provisional Government ; have seen Stutzman in
the town ; Stutzman was doing nothin
documents or not, but saw him in compan
paper of the Government ; never said that
nife ; said he had finished him; was stating facts; had it from Goulet, the
person who was drowned ; had written a letter to that effect; Goulet said 'that
was first put into the cofiin and taken into the bastion, and about
s not dead ; there were three in the
bastion when this was found out, and one of them skot him in the head with &
pistol ; Goulct did not name the persons; witness asked Goulet, but Goulet
would not say ; Goulet was the only one whoinformed me of this ; never spoke to
any other person about the matter; have written a letter giving these facts
substantially the same ; Goulet did ‘not, to my recollection, tell witness that
Scott liad said,  For God’s sake kill me, or let me out of this” ; have copies of
letters in French that I have written.

His Lordship here informed the witness that he would have to go home and
fetch the copies of all such letters, and that he should consider it contempt of
Court if he did not produce them. (The letters referred to were copies of
letters written by witness to newspapers,)

Francis Charette was then called, but tiot being abont, His Lordship informed
the Court that they would take recess a little earlier than usual.

John Brice recalled.

His Lordship.—Did you find the letters ?

Witness.—Nothing is complese ; my papers have been knocked about ; T have
not the fourth letter complete.

His Lordship here read the fourth letter written by witness relating to Scott's
being placed in the bastion, and to the words being heard, “ For God’s sake
take me out of here or kill me,” and a person finishing Scott with a pistol
according to some, and with a knife according to others.

Mr. Chapleau here said that he thought that this evidence of what the witness
had written or had not written, was irregular.

His Lordship.—But we must have it for the Jury to judge of the witness’
credibility.

Mr. Chapleau.—I think they can already judge of that.

His Lordship (to witness) —Have you those words in the French ?

Witness.—I have not; there are some wozds in the English version that T
have never written in French; it was translated by a Cavadian into English,
and I was afterwards told that a great many expressions were put into the
English version that did not appear in the French one ; the expression, My
God, my God, take me out of this, or kill me,” or “son of a bitch,” I never
heard in the letter in French that I wrote, but Goulet told me of the expression
as already deposed.

To Mr. Chapleau.—There is something in the paper that I never wrote or
told any person to write ; never saw or heard anything that is written there ;
only know what Goulet told me ; at that time had nothing to do with the
Provisional Government, and do not know what capacity Goulct was in when e
spoke to me of the matter, or whether he held any position at all at that tim-;
have no personal knowledge of Goulet holding any position at the Fort ; he was
one of Riel's partizans, and with him in the Fort.

r. Chaplean here oljected to any evidence being taken of what Goulet said
that was not said in the pres nc. of the prisoner,

nyone had cut Scotts throat with a
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His Lordship thought that the evidence should be reccived, but took a note
of Mr. Chapleau’s objection.

Francis Charette sworn.—Havelived at Ste. Agathe for two years past; pre-
viously lived at St. Robert ; remember 1869 and 1870; do not know who had
possession of the Fort ; believe it was French half-breeds ; kuow it was Tiel
who commanded ; Lepinie was also there ; do not kno s occupaf
Reverheard him alled aty name by the Taen; never heard bom oalled Adjutant.
General, but haveseen it in the papers, tho New Nution paper; the New Nation
was printed in Winnipeg ; do not know by whose authority ; was started in
1870 ; do ot know when it ceased to be published ; the last copy saw printed
wasabout the month of April ; can't say whether it was a weckly paper or not;
remember the 4th March, 1870 ; was in the Fort that moring  had becn in the
Forl for preceding six or scven days ; was doing nothing in the Fort; was told
that if he did not stay in the Fort, A ehld o akon ks ik sk e
on & visit; waa told this by & Caplain named Joseph Delorme, iwho was Co ptain
of the men'; there were other Captains there ; Frangois Poitras, Michel Dumas, jr.,

were Captains ; can't say if Nault or Goulet wre Captains| knew them, they
were in the Fort ; saw him among the others in the Fort; Frangois Poitras was

my Captain ; sometimes mounted guard; had nothing else to do; mounted on
gud at the Tort gate do not know if there was £ guard on at north gite ;
ounted guard on the south gate; saw guards upon the small gate
rumg the rising sun ; did not visit the gates; kmw there were prisoners con-
fined in the Fort, but never mounted guard over them ; was never in the guar
room ; saw Lejine only two or three times; saw him in the Fort and in his
room ; used to see him through the window cf his room; the room in which [
saw Lepine was about two chains east of the place where the prisoncrs wire
confined ; Riel was in Dr. Cowan’s building ; do not remember secing Scott in
the forenoon of the 4th March ; saw him about twelve o'clock ; Scott was comiog
out of the Fort; Scott's cont ws of & chocl te color; he had a white cloth on
his head , his hauds were tied bt hind his back ; when T saw him coming out of
the gate, there were a great number of persons around him ; at this time witness
was on the stone wall of the Fort, upon the top; was not on guard ; when he
‘heard that a man of the name of Scott was to be shot, went there to pee; cau't
say if any person was with Scott, thought that he was accompanied by some
one ; the second time saw Scott; hie was standing abont thirty or forty paces from
the wall towards the river side; saw Scott talking with a man ; heard some guns
fired and saw him falling ; was o the wall all the time ; came down from the
wall and went to see the body, and saw the wourds from the guns ; one was in
his breast, and one in the shoulder ; there was blood proceeding from the wounds
in the breast, but not from the one in the shoulder; did not notice the back part
ofthe ey wat about two foet from the Lody at the time  did not see anything
clse at that time; scw a pistol in @ man's hand ; thinks the man’s pame was
Guilmette ; he took the pistol and put it into Scott’s ear and fired it there ; the
pistol did not go off upon the first attempt to fire it; it snapped ; saw Lepine,
e commanded us to go into the Fort; Lepine said, « Go in, you have no
business bero 1 Lopine was abont o paces from mo when he said this ; witness
Ieft and went into the Fort; at this time saw a pistol in L pine's coat, in the
nside Ureast- pockl.l saw Lepine put bis Laud on tho pistol; Lopine spoke to
Guilmette when he put his band on 1, and he heard the words uttered,
Bz (ah Bt bt do ot know 1€ Lepine. said this; Eeard the words, & Why 16
that pistol not in order?’—thii ks this was Lepine said this (hen, and (hinks
50 now ; he heard the words, “ There is one in order”; cannot say if it was
the sam voles or the same peron (hat utiered thesa two thingr; "when this
did not muke no difference ; thought it was the same voice; it was at
ih Lepine put his hand vpon the pistol, that I heard the words
alout the pirtol not going off; after the pistol had been fired, Lepine told me
20 go to the Fort ; Lepne's words were these, Go into the Fort, you have no
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ousiness her ;g0 away from hre  witnesslft and want {ntothe Fort  Lopiae
put his hand on me, and touched mo on the shoulder, and told me to go into
the Fort ; Lepine commanded me loudly, but did not make uoy lhren~ do not
think he spoke in excitement or anger ; witness reccive from somebody
that was going in, but do not know who kicked me ; no one spoke of kicking
before I went away ; the kick was close to the posterior; heard no other person
giving orders except as I have mentioned ; saw a box before, but did not see it
afterwards ; saw it inside the Fort before the guns were fired, and before I went
outside the Fort; did not see it when returncd inside of the Fort; saw the box
the nigh when ey put it in (ho grave ; do not thiuk it was the same night ; it
was the gecond night after that saw it put in the grave; have forgotten the
incident completely ; can’t say who put it in the grave; these are the only times
he saw the box ; when ordered into the Fort, went to the same place as had been
staying before ; \\ent with Captain Poitras (0 the lower part of Dr. Cowan's
ouse ; was not on duty that day ; went into and out of the house ; heard Scott
falk in the bastion and thought they had put him there; did noc sce Scott ;
never spoke to Scott before ; heard 0 Lord, O ot know what
became of Scotts body ; first saw the box along sido Tk house; when
I heard the words, ©O Lord, O Lord,” did not sce Scott; Joseph Delorme
heard the words and told witness ; Delorme wasat the door of the bastion, and
witness was on one side ; believe Delorme was on guard at the door ; think that
Joseph Delorme was Captain ; itaoss asked Delo orme who was talking inside the
bastion, and Dolorme answered it was Scott; nobody ever told me where the
body was fnally pisced; thonght all the time that the body was fn the bozwhen
it was putinto the ground.

To His Lordship_~Thero might bave been some intide {he bastion ; ha
{hiehs expeséhicugonly ouoe  Uhee!wesaway thas s kol iyl TN
i AT LB Vot waiot st S ol

To Mr. Cornish.—Was on guard at the south gate when the box was put into
the ground ; it was putin between the sonth gate and Dr. Cowan's house ; there
were several persons engaged in_putting in into the grownd; there were only a
fow of the men who carried guns present, in comparison to’ the number in the
Fort ; people were going in and out of the Fort ; do not know who went in and
outof the Fort,

Crose-examined by Mr. Chapleau.—After I was on the wall, came down and
went through the small gate and came out ; after 1 had passed through the
amall gate taw Soott lying on bis ide; his rh:lt and his face were partly visible;
after the pistol was fired, turned back he body stretch out ; at the same
moment the pistol was fired the sccond thme ; Lepme had his hand on bis pistol
in his breast coat-pocket, and I am sure that {
was not the one fired at Scotts head ; Guilmette was the man who had. the
pistol in his hand, and it was the same pistol that enapped ; s Gullmetie -m:
hie came back to the Fort, and believe he was drunk ; my impression is, s hay
already stated, that it was Lepine’s voice I heard ; when S2ott came throngh the
gate where I saw him first, Lepine was not with him ; if he had been, would have
Soen him; after Scott had passed, savw the six soldiars pass afterwards ; did not
hear any (ommnml saw a man holding something white in his hand; the man
s lifted it up three times; the distance I was from this man was
lbu\ll (hll(y fr.‘d. am very sure the man wl.m held this was not (h(: prisoner at

ldle-sized man ; remember the man ; saw Scott only in one
,oxnmu (knceling) ; saw ov. Mr. ¥ ung with Seoit atar they oam ont of dhe
Fort ; did not see him inside of the Fort ; lost sight of Scott when witness turned
and looked into the yard and suw the six men . did notsee Scott nntil aftcrwards
as described; heard the volley fired, and then <ot down in the inside of the yard
and went out of the small gate ; saw Scott as described ; saw Mr. Young at somo
distance, seven or cight paces, standing and not speaking to anyone ; ho was

5
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alone, looking as if he was crying ; was a couple of paces from the bastion wher
heard what T have stated ; heard the werds distinetly,
rank Geo. Beecher sworn.—Am Private Secretary to Licut.-Govermor Morri

witness produced a document that he had been subjened to produce ; could
prove handwriting of endorscment, the dste on whicli it had been received,
10th January, 1873 ; (the document was handed to the Clerk to be proved, and
His Lordship iustructed Mr. Beccher that it would be Larded back to him when
it had been examined )

Pierre Gladu sworn—Reside at St. Vital ; lived there twenty-two years; know
Lepine since I have been in the country; I am a half-brecd Canadion; in the
month of February, was at Fort Garry ; was there like all the others ; was taken
there with a sleigh and stayed ; was taken there as a prisoner by the President,
Mr. Riel; had ccme to Narciste Marion's place, on the other side Red River, in
the Parich of St. Boniface, snd was there fuken' prisoner by Ricl; believe it was
in February ; was in the Fort until spring; was pressed into the service when
taken, but got free afterwards; when in the Fort Iecime a soldier, and when
ordered to act as a soldicr, did fo; was in the habit of mounting guard, to guard
the gates; never guarded 'the prisoners ; knew there were tome prisoners con-
fined in the Fort; heard of Scott being confined there ; fist time saw Scott was
when they were putting irons on bis hands ; could not tcll who put the irons on ; it
was done by Riel's orders; was in & rocm and locked through the door into
ancther room where Scott was, and saw this ; it was a room where the prisoners
were ; saw the irons put on Scott’s hands ; this was done in the evening ; do not
they did after the irons were put on; went eway ; did not see Scott
again until saw him shot ; saw Scott as he was coming out of the Fort ; I was
outside of the Fort, on the left hand side of the door ; did not sce Scott until he
was coming out of the gate, there was such & crowd ; do not know who was with
Scott ; after Scott had come out, some person led him away ; it struck witness asit
it hiad been Baptiste Lepine ;' led Scott about thirty paces to the uorth; then
Baptiste Lepine got Scott to kneel down ; Rev. Mr. Young was there atonce ; Mr.
Young knelt down for a few moments with Scotf; secing that the man was in a
directicn with the crowd, Baptiste Lepine took him to another spot about ten
paces from the firet ; Scott knelt at the second place ; it appeared to witness that
it was André Nault with _the white handkerchicf ; after the handkerchief bad
been raiscd up by Audré Nault, the guns were fired ; saw the man Scott fall down
and heard him cry out a sort of a cry like a man in distress ; witnes: went forward
as he approached the body, sawa man of the fiting party sitting down side-
ways upon the body of Scott} the maws name was Fravcois Guilmette, 1 think
they called bim ; then Guilmette asked for an arm to finish him, saying he was
ot dead ; a weapon was given to Guilmette by some one (do not know who),
and he put it to his head and fired ; Guilmette appesred to be a little in
liquor, and took some little time ; after the shot was fired, Scott gave a sort of
jerkas if he wanted to stretch ; I stepped forward to see, and saw some blood
Tunning from Scott's face, and witness went up to put down the cloth over his
face, and heard the voice of Ricl saying, ** Let nobody come near ;” I was about
threo paces from the body when I hicard Ricl say this,so I came back to the gate
of the Fort.

His Lordship here asked the Jury if they thought they could go on with an
evening sitting, and upon the Foreman answering in the afficmative, instructed
the Crier to adjourn the Court until 7.30 p m.

-3

Tursoay, Cctober 20.
His Lordship took his seat upon the Bench at 9.30 precisely.

His Lordship then instructed Mr. Chapleau toread to the Jury, in French, the
letter of the 3rd of January, 1873, which was addrested to Licufenant-Governor
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Morris by the prisoner and Ricl, professing to give the reasons of the rebellion ;
which Mr. Chaplean having read,

Baptiste Charette was called and sworn.—Lives in parish of St. Norbert ;
lived there in 1870; remember the 4th of March, 1870 ; was at the Fort ; knew.
there were priconers at the time in the Fort ; kncw a prisoner by the name of
Thomas Scott; did not see Scott on the 4th’of March; did not remark at the
time well, but'do not recollect seeing him ; saw a man led out to be_thot that
day ; believe that man was Scott ; saw Scott as he was coming out of the gate;
can't say how he was dressed ; appeared as if he had someting white on his
head; his hands were behind bim ; did not pay any attention if they were tied
or not ; was just inside of the gate; went out after Scott went out; did not
notice who was with Scott; did not notice if any one led Scoit or not; when L
saw Scott outside of the_gate, Mr. Young was with Scott ; before Scott went out
André Nault was with Scott, and also a man_named Joseph Delorme ; did not
recognize any others; after T went cut, saw Rev. Mr. Young talking to Scott;
they were abcut thirty-six fect from the gate ; they were starding, and My,

oung was talkivg to Scott ; did not see Scott kneel ; it was near the wall and
nearly on the track ; did not see Scott and Mr. Young move from this spot ; saw
Scott shot on that day; did not see him thot in the sime place as be was stand-
og with Mr. Youug; he was shot opposite the small gate, about forty feet from
where I saw him first; the man Scott was on his knees, and then they fired ; six
men fired ; the six men were about forty fect from Scott ; the men's names wers
Pierre Champagne, Marcel Roy, Alexauder Parivien, Frangois Guilmette; do
not recollect the others, they were Canadians; saw a person named André
Nault holding somethivg white in his hand, and in view of the firing party, and
then the guns were fired ; he raised the white thing up with his hands’ net
saw the man called Scott fall ; went up to him; saw the marks where Le was
shot ; the marks were in the breast, and on the shoulder, and a third one between
the twoj the body was lying on its side ; saw blood coming out of his wound and.
out of the side cf his nose; it was the wound on the breast that seemed to bleed ;
did not look behind Scott’s body ; saw the man Guilmete take a pittol avd firg
it; shot Scott iu the ear; the bedy then moved; did not see from whom Guil-
mette got the pistol; do not know if the pistol snapped ; know that it went off;
heard nobody speak about a pistol ; know that Guilmette spoke, but paid no
attention to what he said ; saw the body put in the box ; cannot say who put it
in; the box was made of plain rough boards ; did not sce the box carried there;
heard somebody hammering, but do not know if it was nailed down ; the bos.
was closed up with a board ; they then took the box inside the gate; do nob
know who put the body in the box, or who carried it into the Fort: did not
hear any orders given for this to be done ; was standiug about thirty feet from.
the body ; they took the body up and put it in the box, like lifting up a person
ina sleep’s when the box was carried into the Fort, went into the Fort behind
the box ; they that were carrying the box took to the left, and witness took to
the xight; the left would be towards the bastion ; know there was a hole dug
near the Hudson Bay Company’s store ; it was said to be dug to put the body in :
did not see the box put in the hole.

To His Lordship.—Went to the Fort ; was asked to stay, and did stay ; nobody
sent word for me to come to the Fort; went there, aud fricnds of mine there tol.l
me to stay ; sometimes mounted guard ; remained in the Fort fiftecn days ; had
leave from Michel Dumas, my Captain, to leave the Fort, and I went,

To Mr. Cornish. Lepine sometimes but not often’; never paid any alten-
tion to Lepine being called Adjutant-General ; never heard him callad that ;
people outside the Fort spoke of General, but never heard it spoken of inside.

To His Lordship.—Saw Scott walk from the small gate i
know Baptiste Lepinc ; o not know if Baptiste Lepine walked with Scott
Baptiste Lepine had walked with him, do not know if Ishould bave noticed him ;
my attention was drawa towards the man with the white thing on his head,
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Cross-examined by Mr. Royal.—Tt was a little before noon when T saw Scott ;
there were about thirty or forty persons inside the gato was ot armed saw
only the six men armed ; would have noticed if any others were armed ; did
not see Lepine, O'Donohue, or Riel; saw Riel St going out; the
it lcet oty caon T, spask ‘of tweso: betwreen D" Gowiathe ats She M
Tavish's house ; did mot notice if Rev. Mr. Young was walking with Scott,
or if any one was with Scott, when he came to the gate and went out .
my sttention was wrapped up in looking at Scott; em suro my brother
Frangois was among the crowd ; was not on top of the wall ; it was Ambroise
Lepine who held up the handkerchicf ; was on the edge of the crowd in a line
with the others, no one intervening, and saw very well who it was held up the
handkerchief; could not be mm.keu could seo perfectly well ; was about thirty
feet from the man who held up the handkerchief where T cre wero
twelve men stayed in the room ; they were guards; never saw Lepine give
orders to the guard, or act in  any capacity

‘0 His Lotdship. —Did ot observe anything peculiar about Guilmette on
that occasion, beyond. he was drunk and not in bis good senses ; saw Guilmette
drinking.

Mr. Cornith hero stated that the case fr tho Crow
resel

ould close here for the

M Chlplull here requested His Lordship to grant a recess of two hours,so as
to allow him to consult with his colleague, Mr. Roy nl 2 to the defence
endeavouring to render the evidence for defence as short as possibl

His Lordship acceded to the request, and the Court was 8 ourned two hours,

TUESDAY AFTERNOON.

‘Thomas Bunn swern,—My occupation is that of a farmer; have lived in this
sounteyall my life, with the ezception of occasonal visits to Canada; I am an
nglish half-breed'; w oia, and a_member of
e Goune1a 1600 1610 ; 1n tho cnd of 1869, was ot sa afficer In any
other Government ; was Secretary to the Provisional Government ; do not know
when my position 83 such ended ; never tendered my resignation,and was never
dismissed ; have no records, and do not know if any were kept in this Govern-
ment; ba © certain documents referring to clections of members in this Govern-
; was eppointed by a Committee appointed by Convention to be Sccretary
R R Gcvinuint Bwssorossut when [ was sppolated’s Tt
he resclutions of the onvention wers taken down in writing, but cannot swear
i1t was early n 1870 that ths took place—think 25th Jantary ; think it was
s adjoumed meeting 1t vasat & previous meeting, that was called a mass
‘meeting, on the 29th of January, that Mr. Smith was' pressnt ; this meeting, a
far as I know, was called by Donald A. i to briog out the feeling of the
people with respect to Governor McDougall ; £ot & lottr from th lato Governor
McTavish to attend this meeting ; he wrote rivi

to the met-tlr.g sald tho meeting was (.nm by Donatd A. Smith, n hi capacity
as Conventioner of the (:ovunm“nt of Canada ; went to
Smith, MoTavish and ray‘wero there; was'a Iarge
compiseed of & largo majorhy of lhe English population ; think Jmlgn- Biack
was Secretary; T was Chain o o minutes kept to 1y knowledgo;
Lacyiths seound da as @ proposition
 ropresenistives from both the Engliat snd. Fronch o
connldn the advi Alulny of electing representatives of both ; the French reserved
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the right of appointing their own, and there was a committce composed of five
or six—wyaclf, Dishop Machray, and  olhers—to consult over U manner of
aproiniing the Englieh repr rentatives; Bithop Machrsy wa then a member of
the Councll Asshaibola; the oglish Committos. subdivided thelr past 1ot
twelve clecteral divisions ; the first Bill of Rights was drafted ut the first meeting
on the 16th of November; delcgatcs, both Frinck and Evglish, were chosen,
twelve of each ; delegates diffcring about the manner of securing these Bills of
Rights, the delegation was not appointed ; the twelve French and twelve English
Delegates said that Governor McDougall could not grant the Bill of Rights, could
ouly lay it before the authorities ; in consequence of this no English deputation
was_appointcd ; about this time the prcclamation of McDougall and Colonel
Denis was issued, ad the meeting of the delegates came to an end; have the
Bill of Rights ; it is the one that was passed ; this Bill of Rights was supposed to

ions i which the people would enter into the Coue
federation with the Dominion of Canada ; after the isuing of the proclamation,
the meetings di solved ; there was a deal of confasion at the time, aud the effect
of the proclumation was to confuse pcople a little more than they were before ; it
had 1o ¢ffect at all on the Governot and Council of Assiniboin, practically the
Council of Assiniboia were not acting at that time, in my opinion ; u was un
the 20th of Jantasy, 1870, T think, that the Provisional Goverament was formed

‘o His Lord Thicke was 0o meeting appointed by the peoplo 1o sstablish
for i s country an Tadepevdent Government,

To Mr. Chapleau—TLe first meeting for that purgose was on the 25th of

J

/anuary
'To His Lotdship.—They had no previons exprosted. aathority from the people
for that purpoze.

To Mr. Chapleau—It was not on the 25th January that the Provisional
Government was formed.

His Lordship here informed the witness that Le would have to look over the
archiver, as he a moment ago had stated that a Government had been formed on
the 25th« January.

o Mr. Chapleau.—Believe that a Government called the Provisional Govern-
ment was foimed on the 25¢h of January by the delegates arranged to be elected
at & meeting of the people ; on the 19(k or 20th of the same month,
was appointed by th Convention to Rominate offcers of & Government ; do not
recollect the names of all the committee ; I was oue ; the committee was com-
posed of six or eight, half French and half Eoglis ; I ecollsot James oss and
O'Donobue ; do not recollect the names of the otkers ; I was reported for Secretary
of State, and O'Douohue as Treasurer ; John Bruce, Minster of Pablio Works, as
L thiuk Jumes Toss, Chict Justoo; 3. G. B Banoatyne, Postmaster General ;
my duties as Sccretary were never defincd ; 1 did duties, wrote certain letters to
$19: Hlas J asopi Ho e, Eorstac.of Stata fus Cavada; T refer to the letters ac-
crediting the delegates choson by the the people to gnmom--
to negotiate with the Canadian Government ; the delegates were ted by
the Canvention of the 11th of February ; I think Riel was elected Eresident o
the 25th ; was present when Riel was clected as President ; he was elected by
large majority of the Convention; I think the Convention was composed of
twenty-four ;” Riel was elected long before the Delegates were appointed ;
1 think it 'was on the 11th February that the Delegates were appointed ;
(witness here produced a number of letters [copies] sent by him to each of the
Delegates) ; what was called the Legislature of Assembly passed laws, (witness
produced Bill No. 4, presented by Hon. Dr. Bird, which was passed by the
Assembly. The bill' produced was entitled”  An Act to Indemnify Members” ;
there was not any public works to my knowledge, but think there were; there
were tome members of Council Assiniboia who were Delegates ; in the latter
part of February, there were general clections in the English parishes; there
was a burst of the Delegates clected on the 26th of January, abouth the 17th of
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February, by what is known as {he Kildonan movement : T now produde the
returu of the clections; T was re-elected ; there were twelve chosen for the
English ; donot know if there was a re-election for the French ; knew they had
twelve ; the _elcetions were promised by Donald A Smith, Archbishop Taché
and Bihop Mackay to save Bolton's life ; these clections were made with the
conrent of the Assembly. (His Lordship bere acked the witness how the

Assembly could give the consent after the Kildonan affair, as he had already
stated that the affair had burst it up.

To Mr. Chapleau—There was o popular feeling that & new clection should
take place, because it was considered as the best plan to get out of serious diffi-
culties ; Governor McTavish did not oppose the meeting of the Assembly ; knew
that he was vory ill at that fime ; it was publicly known that Donald A. Smith

a5 a Commissicuer of the Conadian Government ; Dovald A. Smith was then
alio o of i offeers o o Hadsenrs Bay Company ; I think he was living at
the bouse cf Governor McTavish, and was in communication with him the
Conventions were public proceedings and sctions all through ; there was neve
any protests made by the Councl of Assiniboia to the sitings of the Legislaive
Assem

Crose-cxamined by Mr. Cornish.—Think {hat the object of the elections was
to save Bolton's life ; assembled after this election on the 9th of March ; think
the English twelve assembled ; could not tell who was from thie Portage ; resolu-
{ions were passcd on ot of March  written resolutions ; Atchichop Tuché was
before the Council on that day ; one recolution wes en cxpression of loyalty to
e Queen; cant fell how long the setsion continued; was for some days  cun'
tell of any other resolution ; the expression of loyalty was « part of a resolution ;
gon'tecollect the em mainder ; this session maight have met (o meet. Atchbisho
Taché ; did not ¢ bad arrived at all ; there was a notice sent to me ; the
session took no mmn in the matter of Scott's being shot; the powers of
President were never defined; Riel was President ; never resigned as President
of State ; never got my pay

rcl dencon John \X(L«nu anm —Was inth scmm!ry in 1869 and 1870 ; was
present s lat witness sated ; aseisted D, A, Smith in prowotivg the elections
which took place #5 tated; I went with D. A. Smith, soan afte Bolton was
condemned o death, down the Red River, to ialdos the people o elect repre-
sentatives; Titess here proceeded to give his own S s out ani
received a note tain Bolton asking me to come and see him, as he was
conderned to T T i o ivetve cclosk atere.
ning I went down and was taken to Captain Bolton’s room, which was in the
building sftergands known s the pricon ; T found Captain Bolton handcuffed
and ironed on the legs, eclining ona bufflo robe,in the room ; he then told me
he had been condemncd T asked him if he believed it would be carried
out ; he said he did; 1 b m.n..dmmy went and eaw M. Ricl ; e told me the
man must die ; he was very much displéased ; T spoke to Mr. Riel on the subject
&2 well at Tcould, and went back to Ciptain Bolton: autl said Timan/ariatd that
it was only too true; I then entered into religious conversation with him ; 1
ea Mr. Blel again, and asked to et the material to administer
the Holy Communion ; this was don ; Captain olton gave me an account of
the transactions, and his last message to he wrote on a bit of
envelopo that h had, what his position with the Portage movement wass as
the time drew near I was very decply distressed, more in fact than he was, as he
had shown great Ohristinn foritude; 1 went tobr. Tiel and Implorea Lim o
§08:¢ [0 youne mac's ife, and fo postpons the - cxeoution tll the next day at
noon; I went boic and Mr. Riel promised be should be safe until T came back ;
1 came back about seven his time many nadmg people Lad knowledge of
the facte, and came and implored Mr. Ricl no to execute Captain Bolton; 1
think, if T remember right, it was sgain puslpnnrd T then thought that in all
probability he would cscape; it was at this time that Mr. D. A, Smith took a

i
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very active part in endeavoring to save Captain Blton ;  during the izie I was
in the room with Captain Bolton, Riel came in, and burst into tears, and stated
in excited tones that he conld not help this matter—he was sorry | afterwards
e came to the door and kvocked at it, and asked me to come out, and said that
the Captaio’s lile would be spared ; that night I wag in Fort Garry until midnight ;
afterwards I was told that the reason was that Mr. Riel was sendmg nomu men
down the river, and he did not want m to get out until the mn were off; this
cnabled me to hear a conversation between Mr. Donald A. Smith and Mr. Rio
el sirongly urgai M. Smith o xemember what s L done in saving
aptain Bolton's lif an to try and got tho English delogates to come up, for
e could not nnsw._r 'for the lives of the other prisoncrs unless they came ; this
mado a great impression on my mind; T had been under serious alarm that
TROoAImtg e bo shoyafi 0 hac peasd gt Ontiar prisoners express themselves
very much ; I should have done it had I been in their places, and T tried all 1
could to keep them quict ; I was afraid of conflict between them and the guard ;
taking all these things iuto consideration, when Mr. Douald A. Smith called
and nsked me to accompany him, I thought it was my duty to do so, and
1 did so; we went down the Red Freh s very well received, and
we stated to the people that any delegates that might be sent was on
account of present distress : we told the people that by and by the Cana-
dian Government would come in and set everything right; one thing I
wiab to sy in jstice {0 Jr. Donald A, Smith, ho repeated what 1 said
abont the Canadian Government coming in, and made it stronger than
what [ did; we camp back to Fort Garry and went into the rooms of the
prison ; T addressed them and spoke to them of the zer of us all, and
Foey unatimously yoted that. I should. go with DonaldA- Satth1.elh el
their hands ; we went up the Assiniboine and found that the pmshu. had
elected their Delegates before we went ; at the first address T made to the
prisoners, there were two or thrce Who did not hold up their hands, oo £ 1ol
them hak it they did not 50, would hve nothing to do with it then (hey all
T told the prisoners that I thought they were in danger of their lives,
oy very probable that it might haveinfluenced them; | must say this in
justice to the prisoners.
To Mr. Royal —Had very oftez visited the Fort; had to make a request to
Riel personally to see the prifoners ; used to seo Governor McTavish—he w
sick, and attended him : one of the nights I was with Captain Bolton, .\h Biel
asked me if T would take something 5 satssharisbesn fremibomeialh danien
was much fatigaed ; was brought into a room in tho Fort and had soms supper
there ; there were two persons there, but do not recollcct them; Mr. Riel was
there and treated me with civilityallthe time I was in the Fort; Iam not very
sure of seeing the prisoner ; Mr. Riel appeared to control everything ; he cer-
fainly controlled me at all events ; b never allowed me to g0 in to the prisoners
ithout an interpreter s ho told wme T was only to pray, and 1 was not o read
any partof tures, or I should be sure to talk politics to them; I went
to Governor McTavish's without getting permiscion of the guard ; am not sure if
there was any guard stopped me from seeing (xu\l.rnor Mc'Pavish or not ; think
there wasa guard, but do not think it g!\ve me any trouble ; for the greater part
of the time, I was alwost refuscd permission o see the prisoncrs, but after
Captaln Boltou's cass there ws bardiy nny difficulty at all.
5 yne sworn—Was i the Province during the laitee part
of 1869-70; was & member of the Pro mal Governwent ; was elected a
delegato by the. people of Winnipeg and S¢. Jobn's on th 19th of Febranty; 1
was nominated by that Convention as Postmaster ; was brother-in-law to the
late Governor McTavish ; mmt-mlrcr the menlvug on the 16th, of members of the
Delegates gent to Fort Gan meeting was to \nku into consider-
ation the state of the country; the nullmnhve were not motified that Colonel
Dennis was getting up a party to admit McDougall; I am not positive that the
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Bill of Rights was accepted or ot ; they sat for scveral days e Governor and
Council of Assiniboia advised Governor McDougall to remain’ where he was for
the pmem owing to the unsettled state of the country ; there was a rep! h

¢ letter was here read in full.

n & member of the Ceuncil ; was nota member of the Convention ; saw
the original of the letter to Governor McDougall from the Governor and Council
of Astiniboia, sent on the 30th October; an answer was received by Colouel
Dennis ; there was also a report by Colonel Dennis since he came into the
country, and which stated the hopelessness of getting the old settlers to help
him to the country ; a meeting was held after the letter was sent, and a Bill of
Rights adopted ; there was a_counter-movement mado by Colonel Dennis, Dr
Schultz and others, principally strangers; it was kept quict for a while; it was
afterwards an armed movement, not authorized by tho Hudson Bay Company or
the Council of Assiniboia ; they armed men in Lower Fort Garry ; excited the
Indians to rise and join against the old suﬁkrn there was a party who wers
armed in Dr. Schulta’s ostensibly to protect private property, but I have Colouel
Dennis’ own letter to show that he did not consider it in danger; beliove that it
was fterwards taken by the Provisional Governm lonel Dennis issued &
pxocllmlnon on the 4th of November; Snow etk s

7 to k them to leave the house of Dr. Schulls, which was surrounded. by
ity by Riel; on the 1st of December, Colonel Dennis brought into
the settlement a proclamation purporting to be from Governor McDougall; that
proclamation was doubted ; then there were proclamations issued by Colonel
Dennis to kill and burn down houses, and slaughter, and conserve the pesce ;
there was another proclamation about that time by Riel ; proclamations at that
time were very numerous ; the Bill of Rights was assented to.

(The witness here stated that be had the authority of Coloncl Dexnis in
writing to eay that his proclamation was not legal
The day on which it was issued, the prisoners were taken at Dr. Schultz’s
Tiousey the Bekults party did not npp]y to the Governor in Council for assistance ;
o considered_ourselves wiped out of existence after the proclamtion was
1860t 48 Oopernor in Oonoil it nothiag aficrwards unillnto inthe summer;
up to the anival of the troopa,tho only Government, was the Provisional Govera-
ment ; on the 19th of January, there was & mass meeting ; on the 25th there was a
Convention ; thik there were twelve from each ide appoluted ; they were
requested to meet to make known to the Commissioners the wants of the people ;
met again on the 26th of January. Hhwa ab s meeting of the 19th of January
{hi el Tickiot and others SOk ; the mase o tho povplo at that meeting. wie
favorable ; for some days the delegates met; they requested Mr. Smith to be with
them; said it would be better to frame their Bill of Rights therzsclves, aud then
they could send the deputation to Ottawa ; Mr. Smith also handed i bis papers
mission from the Canadian Government; Judge Black was elected
R %l as elacicc! Precident; abo the Iat arv DAtk of February ;
Drotests were made sgainst my own elecion ; the present Bishop of Saskatchewan
was chairman of cting; was styled a member to serve in the Council
Board in the Provhions) Government'; the Council sat and passcd laws
de public works without protest ; the Counoll met in February and adjourned
Il Masch afver Bishop Tachs's anival ; publio Bills wero passed Ly the Assembly

‘EDNESDAY, Oct. 21.

A.0.B, Bannatyna-—oross-cxamination by Mr. Comish.——L suppos the parsons

I lpoke of were British subjects ; it was understood that Colonel Denn
curveyor and head of the surveying party said (o have beon scat by the Domiaion
became an armed ; atfirstit was quiet ; it
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Dbecame an armed movement when they enlisted men at the Stone Fort ; this was
you may siy a counter-movement to another armed movement ; would not be
positive which movement was organized first ; in the fall of that year there was
considerable talk among the French to get up a movement to keep McDougall
out; about this time, Colonel Deunis commenced going around among the
Euglish settlers, 10 'sco whether they would wumite with him sad briog in
Governor McDovgall, should the French party oppose him by force ; at this time

do not remember any assembloge of persons at Stinking River ; "at this time
there was o barrioado on the roud betworm Pembina and Winnipeg ; thore was
a difficulty about the su; mediately after u.m, Colonel Dennis com-
menced getting up his forc 1 hm\t, nothing by me to refresh my memory as to
dates except the Qllml-ll do«.umenlx Lusted, 1 think, was a resident of the
country ; Schultz als vklin was an old »em. r; Mulligan was an old settler;
Frauklin was taken prisoner at Schuliz's ; Drever joined the counter-movement
and was also an old settler; tho others also joined the sonniermovement]
cannot tell who were the sfrangers; recollect Dr. Lynch, Mr. Parmer, Dr.
O'Dounell, Bubar, Chisholm, and could recollect others if I had time they were
strangers in the fense that they had not been in the conntry for very long;
the movement was, I believe, to prevent McDougall coming in, not to prevent
the surveys; was not & member of the Convention when Ricl was elected ; was
appointed a member of the Provisional Government ; we i o law; e only
law was swept away |y McDougall; this Government p to save
anarchy and strife while arrangements could be made with hngl-nd ‘oF Canada;
Judge Black sat as a Delegate on that Convention, and he was Judge of the
land at that time; I went to Scotland in June to bring my family back, and
leum.nd oacly fn "the fall; am & native of the North of Scotland ; at the time
of the publication of the New Nation, and the first issue was coming out, it was
Sltogether American ; T heard from Hiel that ha would never work for antiezation
to the States ; I saw Mr. Coldwell, who was connected ith tho paper, and tald
him that Mr. Riel had told me that the next issue would be stronger than the
previous one, but that it would be the Tast; Mr. Coldwell said if he sould do that
e was an abler man than ho believed him ; immediately ator the editor was put
out of place, and another editor put in, and the tone of the paper was changed ;
Riel said he was willing to take assistance from all quarters, but 4 soon as he
was strong cnough ho would repudints the American element; Sr. Hoblnson
vas the respousible editor, and said he was both proprictor and editor ; Mr.
Coldwell was hired by the'day’s wages ; know that Stutzman came down from
Pembira about this time, and shortly after was sent away by Riel on short
Botice, was frequently at the Fort whea Ricl was there; was not there on
the 4th March; had heard of what was to take place, but did not go down ;
during my visits to the Fort have seen Lepine ; Lepine seemed to be one of the
party, and was appointed by the Convention of the 25th January, by both English
and French,as Adjutant-General, and acted as such in the Fort; am not aware of
what became of Scotts body; mever had any conversation with Riel on the
subject of the disposal ody.

"To His Lordship I did al | conld to prevent the execution taking place ;
the Fort was closed on the night of 3rd of Marcl

Charles Nolin sworn—Reside at Pointe de Clune was born in the Province ;
was in the Province in 1869 and 1870; know perfectly well when Thomas
Scott was said to have been shot ; unbappily I did not know him under favorable
circumstances ; first became acquainted with Scott in the month of August,
1869 ; Scott was working on the Daweon Road ; he was a laborer on the road ;
one day the laborers were at. work, Scott was at work in the buch; he appeared
not to like the eatables that were given bim ; he objected to the food furnished :
witncss was certain it was good, as witness furnished it himself; Scott and
fifteen men revolted against the Superintendent of the Government vmrks,
Snow, and Scott was the leader of the fifteen men; to the best of witiess

Scott's
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knowledged, they struck work for three days ; know that T used good provision,

teef, and sometimes tea and sugar ; might have happened that provisions were

y cooked ; what T mean by revolted is they struck work ; the men came over

to the office, scventeen miles from where they struck work, with o flag, and

swanted to be paid for the time they had worked, an the time they had struck

3 Mr. Snow was willing to pay them for the fime they had worked, but not

for the time they had struck work ; Scott and the men wanted o get the pay by

foroe; knew Scott the ofher fifteen were all strangers in the cowniry ; Saow wes
also a stranger,

His Lordship stated that he would stop this evidence, as it appeared to be
‘merely a little difficulty amongst strangers.

Wituess continued.—Saw Scott at the time of the troubles, and I arrested him
and made him a prigoner in the Ferry-boat; 1 did this on {he authority of the
Hudson Bay Company ; this was the latter end of August. (This was ruled out
by the Jadge.)

Witness was at the Fort when Ricl was elected President; was representative
from Pointe de Chéne; had been clected by the clectors of Pointe de Chéne;
there were forty-eight members, twenty-four French and twenty-four English |
ras prescat all the time ; there was only one member who would not vate, that
yas M. Boyd ; everyone clse voted for Riel b M. Boyd's constitucnds had
told him mot to vote for Riel; do not think Boyd was personally opposed to
Ricl; was not at Rty hasaiior Mysene e Scott was shot, but came
Ihele towards the evening.

ned by Mr. Cornish.—Personally Mr. Boyd did mot object to
i, Tl belng. lected ;. ther) wasa good.deal of dlsousslon oves the matter,
as to whether the Hudson's Buy Company stll existed; More they elected
Riel as President; four were sent to ascertain this ohn Frazer,
John Sutherland and Xavier Pagé——and rcport; after they had ‘come back and
reported, I think Judge Black withdrew ; after Riel was clected, he vacated his
seat as President, but remained in_ the Convention; the vote was mot taken
before receiving a report from the four messengers ; after Riel's election there
was some speaking, and Mr. Frazer rose and eaid, « This is no more a Convention,
as we have elected a President ;" then Judge Black rose and vacated his seat as
Chairma, and Riel took it as President ; think that the country was well
represented at the time of Riel's election ; cannot say the number of people that
were present ; am pretty well satisficd that the great mojority of the English
Delegates were present; caundt say if Taylor, of Headingly, was there, but
thick he was; the votes were taken Ly a Seorotary, and every ono used tb tise
and give his vote ; the Secretary wroto the proceedings of the Convention 5
ow Taylor,of Headingly ; i Taylor did not voto for icl, he did not object to

i the Chairman took the motion for the’ clection of Riel as
Prenrhut each member roseand voted  Yay ” or N as he did o his
name and voto was recorded on ordinary foolscap paper ; Alr. Taylor came after-
wards and did not object to Riel ; cannot say if Taylor Dty not ; the Bill of
Rights was under consideration at the tim the road to the Fort, heard of
Scott’s execution ; was in the Fort about a fnrlnwllt previous,

Xavicr Pagé sworn.—Remember the election of Riel as President: it was
about the beginning of February; was a member of the Convention for the
parish of St. Francis Eest; think every one yoted for Riel, with tho exception
of Mr. Boyd, who did not ; do not think Mr. Taylor was present when the vote
Tae taken s some of the Eoglish R el of doinz omething
that was not right, so they proposed to send to Governor McTavish; Mr.
John Satherland proposed £ s6nd the deputation, and asked to o himself ; the
four were: the prisoner and witness, John Sutherland and John Frazer ; went
s i o AoTarizn i thace wers-usvsolievs on guard at the door ;
Governor McTavish offored the party seats ; Mr. Sutherlasd said they would not
be long, only camo to get somo informition from Governor  McTavish ;
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